
מי זורק זהב?

לא ויתרתי על כלום

יש כאלה שחוזרים בתשובה מתוך מצוקה, ויש כאלה 
שחוזרים בתשובה בשיא ההצלחה.

כשריחמו עלי משמים וזיכו אותי לחזור בתשובה הייתי 
בשיא ההצלחה. לא רבים מהקוראים זוכרים את שנות 
השבעים – למי הייתה אז מכונית פרטית? רק ליחידים. 
ובאותם ימים כבר הייתה לי מכונית, כסף, דירה, וכל 

התענוגות שיש לעולם הזה להציע.

ולכן כשהתחלתי לשמור מצוות, אמרו לי כל החברים 
שלי שראו בי סמל של הצלחה: איך אתה עוזב את 

כל האושר הזה? איך אתה מוותר על חיים כאלה?

ואני עניתי להם: השאלה שלכם היא בעצמה התשובה. 
אני לא "מוותר", פשוט מצאתי משהו הרבה יותר טוב. 
אם היה לכם שק של מטבעות כסף, והייתם מוצאים 
שק של מטבעות זהב, ואתם יכולים לסחוב רק שק 
אחד – מה הייתם עושים? בוודאי הייתם זורקים את 

הכסף ולוקחים את הזהב.

לכן גם לשיטתכם ולדעתכם שהעולם הזה יש לו 
ערך של זהב, תבינו שאם זרקתי את השק הזה, כנראה 

שמצאתי שק של יהלומים שערכם לא יסולא בפז.

למכור אמונה ל”מאמינים”

והיהלומים האמתיים זה לא החיצוניות של התורה, 
אלא הפנימיות של התורה. "המאור שבה מחזירו 
למוטב". אם התורה הייתה רק אוסף של חוקים, אף 
אחד לא היה חוזר בתשובה, שהרי אף אחד לא רוצה 
להגביל את עצמו ולגדור את עצמו באיסורים ובסייגים.

כל אלה שחוזרים בתשובה ועוזבים את הבלי העולם 
הזה, זה רק בגלל שהם מגלים אור פנימי, אור גדול 
שמאיר את כל החוקים ומגלה שהאיסורים לא אוסרים 

ומגבילים, אלא מאפשרים לנו להתחבר לבורא באמת 
ולצמוח ולגדול בצורה הנכונה והבריאה והם שומרים 

עלינו ועל האור שלנו.

ומהו האור? האור האמתי של התורה זה אור האמונה.

וככותב שורות אלה אני יכול לספר לכם על עצמי 
שעוד לפני ששמרתי תורה ומצוות זכיתי להכיר את 
בורא העולם ולהאמין בו. האמונה הפשוטה האירה 
בי כבר אז וכיוונה את דרכי ורק זה מה שהוביל אותי 
בסופו של דבר לעזוב את דרך השקר ולהתחבר אל 

התורה והמצוות.

ואני זוכר שבזמן שאפילו את המצוות הבסיסיות ביותר 
לא ידעתי לקיים – ישבתי בבית של משפחה חרדית 
ודיברתי עם בני המשפחה על האמונה בה', והם ישבו 
מולי פעורי פה ואמרו לי: מאיפה אתה מביא את כל 
הידע הזה? אנחנו גדלנו כל ימי חיינו על ברכי התורה 
והמצוות וחשבנו שיש לנו אמונה בה', ולא שמענו 
מעולם על קשר עם הבורא כמו שאתה מתאר, על 
אמונה שה' אוהב אותך בכל מצב, על דיבור ישיר עם 
הבורא ועל סוג של קשר עמוק שכזה עם בורא העולם...

תוצאה של אמונה

וכמו שכתבנו בשבוע שעבר, חנוכה זה חג האור, 
חכמינו מלמדים אותנו שכדי לחנך )חנוכה מלשון 
חינוך(, צריכים לחפש את המאור שבתורה ולהעביר 

לילדינו את אותו האור.

כי בלי המאור הפנימי שמאיר את כל היהדות, מגיעים 
בקלות למצב שבו נחשפים לתרבות זרה ונוטשים דרך 

קדוֹשה ומאירה של אלפי שנים.

בכל השנים הסברתי שמה שהיה חסר לעם ישראל 
באותו הדור היה ההודיה והשמחה בתורה ובמצוות, ולכן 

ימי החנוכה הם ימי הודיה כדי לתקן את זה.

אבל בשנים האחרונות התבוננתי מחדש וגילית, שמה 
שהיה חסר זה האור שהוא האמונה כפי שאסביר. עצם 

האמונה הייתה חסרה.

כבר כתבתי על כך באריכות בחוברת הנפלאה 
"שמחת חיים", שכשמה כן היא, שמי שמאמין בבורא 
אבל לא מאמין שהבורא אוהב אותו אהבת עולם בכל 
מצב וללא תנאים – הוא למעשה לא מאמין בבורא, אלא 

מאמין בדמות דמיונית שאין בינה לבין הבורא כלום.

להאמין בבורא זה אפשרי רק אם מכירים את הבורא. 
ולהכיר את הבורא זה לדעת שהוא אבא אוהב בכל 

מצב. הוא אוהב אותך ומאמין בך.

גם ההודיה והשמחה ביהדות הן רק הפועל היוצא 
מהאמונה שה' אוהב אותי.

מה שייך לשמוח כאשר מאמינים בשקר, בבורא 
מומצא, "בורא" ששונא חלילה, באיזו דמות דמיונית 

רעה?

הקיום של היהדות

רק כאשר יודעים ומכירים את האהבה של הבורא 
ובזה מאמינים – רק אז האמונה מחברת אותך עם 
הבורא ומאירה לך את החיים, ואמונה כזאת לא עוזבים 

בשום מצב ובשום מחיר.

אבל כאשר אין אור ביהדות – אז אם מציעים לבן 
אדם קצת כסף, קצת כבוד, חכמה, ספורט וכל מיני 
תחליפים זולים – הוא עוזב בקלי קלות, כי מה יש לו 

ביהדות שלו אם הוא לא מרגיש אור ומתיקות?

ימי החנוכה הם ימי הודיה בזכות אותם נרות קטנים 
שאנחנו מדליקים בכל ערב.

הנרות האלה הם המאור שבתורה, אור האמונה 
שמראה לנו כמה ה' אוהב אותנו, וזה האור שמגרש 
את כל החושך של הכפירה ומגלה שאין לעולם הזה 
שום דבר להציע לנו, כי אין אהבה בעולם כמו אהבה 

של אבא שבשמיים.
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שו"ת של חסד
ע"י בית הוראה "חוט של חסד"

הפרשה לאורו של

הנחל נובע
היש פתרון לתחושת הריקנות שלא 

נעלמת......

כל אחד מאיתנו, מבני האדם, נברא עם הרבה 
חוסרים... כל אחד מבני האדם הוא תלותי באוכל 
מדי פעם, לא יכול לעבור עליו פסק זמן ללא להכניס 
משהו לפיו, וכן לגבי שינה אין אדם שלא צריך לישון, 
וזה וודאי חסר לו מדי פעם, וכן שאר כל מיני תאוות 

שישנם בעולם.

אחד מהדברים שרוב בני האדם מבלים עליו את רוב 
שנותיהם היא על התלות ב"ממון" או במילים אחרות 
על החיסרון הכל כך גדול בממון, ועל התאוות הבלתי 

נגמרת לממון.

ובאמת אם נתבונן בצורך הנפשי של האדם נראה 
שיש הבדל מהותי בין רוב התאוות לבין תאוות ממון.

לדוגמא כשאדם צריך לאכול או לישון הצורך שלו הוא 
בסוף מוגבל, היינו שהוא תאב לאוכל, עד הגבול שהוא 
ישבע, ואז כבר לא יהיה תאב לאוכל וכן בשינה וכד'...

שונה מזה תאוות ממון, שכמה שיש לאדם, זה רק 
מעמיק לו את תחושת החיסרון, על התאוות הזאת אמר 
שלמה המלך עליו השלום "אוהב כסף לא ישבע כסף"...

ובאמת רואים את זה בחוש, רוב ככל האנשים ברגע 
שנותנים מקום ויחס לתאוות ממון שלהם ולא מרסנים 
אותה, היא גודלת במהירות בממדי ענק!!! וכמו שאמרו 
לנו חז"ל "יש לו מנה רוצה מאתיים"... "אין אדם מת 

)ואפילו( חצי תאוותו בידו"....

ואם יאמר האדם ומה בכך מה כל כך רע באותה 
תאוותה שגודלת יותר ויותר?

התשובה היא שעם קצת התבוננות נראה כמה סבל 
עמוק יש לכל אחד שנקלע לתאווה זו!

הרי אם ניקח לדוגמא: כשאדם תאב לאוכל, כל עוד 
שהוא לא אוכל הוא נמצא במצב של צער וקושי מחמת 
החיסרון שלו.... היינו חסרון הרעב, וזה הסיבה שמניעה 
אותו לדאוג לעצמו לאכול משהו, וכן אותו דבר לשינה 
וכדו'. אלא שבאותם דוגמאות שהבאנו ברגע שאם אוכל 
זה נגמר מתי שהוא... והוא מגיע לאיזה שהוא תחושה 
של שלימות כזאת או אחרת... גם אם היא רק רגעית.
מה שאין כן בתאוות ממון, כל עוד שהאדם לא מטפל 
ומזדכך ממנה ולא עוד שלא מרסן אותה. היא גודל 
כל כך מהר בצעדי ענק. והגדילה שלה רק מגדילה 
את תחושת החוסר, את התחושה הריקנית שמביאה 

איתה צער לחץ תחרות וקנאה ללא גבול!!!

תופעות אלו מרחיקים את האדם כמטחווי קשת 
משלווה אמיתית, מנעימות אמיתית, מרוגע פנימי, ומכל 
הנאה איכותית ממשמעות החיים. מהטעם המושלם 

של קרבת אלוקים פשוטה...

תאוות ממון היא התמכרות כל כך מסוכנת שעליה 
נאמר מ"ש בפרשת שבוע שלנו "ולא נודע כי באו אל 
קרבנה" ברגע אחד נעלם כל השבע שני השובע, והכל 

מרוב הרדיפה אחרי הכסף...

אין לנו מושג כמה אושר ונעימות אמיתיים מעצם 
החיים אנחנו מפסידים בגלל חזיון התעתועים של 

הרדיפה אחר הממון כשהוא לא נצרך.

כמה מאושר הוא אברך שאמנם יכול להיות שחי קצת 
בדחקות ]והש"י יעזור וישפיע לכל בתי ישראל רב שפע 
בשלימות אמן[, אבל כולו מושקע בחיים תכליתיים וקל 
וחומר שלא מפתח לעצמו את אותה תאווה מסוכנת. 
לבין אותם חיי לחץ של אדם שמתחיל   לפתח לעצמו 
ו"למלא" לעצמו את אותה תאווה שלא נגמרת... אלא 
שכמו תמיד הצדיק האמת לא משאיר אותנו באוויר.

לא רק מעורר אותנו אלא גם ישר נותן לנו את העצה 
המעשית איך לזכות להזדכך מאותה תאווה מתעתעת.

והוא סוד הצדקה, כן! דווקא הפעולה ההפוכה היא 
זו שבכוחה לשכך את החמימות של תאוות הממון, 
הגדרת הצדקה בחז"ל היא "לשמור את הכסף במקום 
שאין יד אדם שולטת בו" כך הגדיר אותה מונבז המלך 
בגמ' ב"ב יא. מצוות הצדקה היא סוד העצה שנתן יוסף 
הצדיק לשמור את הבר בכל שבע שני השבע, בכדי 
לאכול מהם בשני הרע... עליה אמרו חז"ל: "שלח 
לחמיך על פני המים כי ברוב ימים תמצאנו"... עצם 
המצווה הכל כך פשוטה היא מה שמרסנת ומזככת את 
האדם מהתלות והחושך הכל כך עז שיש לגבי ממון.

ה' יזכינו!

)מיוסד על פי ליקוטי הלכות ברכת המזון ד'-יז(

סגולות החנוכה

סגולות נפלאות נאמרו בנרות החנוכה, בהדלקה, 

בשלהבת, בפתילות ובשמן, נביא כאן חלק מן 

הסגולות המובאות בספרים:

הסגולה שיש בקדושת הימים

בשם הקדמונים ז"ל מובא שימי החנוכה 
מסוגלים למחילת עוונות ובפרט יום זאת 

חנוכה, כמרומז בפסוק בזאת יכופר 
עוון וגו'. )תלמידי הבעל שם טוב(.

חנוכה הוא זמן מסוגל לרפואה, 
ונר החנוכה פועל בין רפואת הגוף 

ובין רפואת הנפש. ספר קדושת לוי )ענייני 
חנוכה(. 

בחנוכה יש כח של ראש השנה ויכולים לפקוד 
בו חשוכי בנים. בני יששכר )ענייני חנוכה מאמר ב' אות י'(.

סגולה להיות ממחזיקי לומדי התורה בימי חנוכה 
וסגולתו לתקן עוון נשג”ז. )ספר אגרא דפרקא אות ש”ו(.

בהדלקת הנרות

הזהיר במצוות הדלקת נרות חנוכה כהלכתה, זוכה 
לבנים תלמידי חכמים. )גמרא שבת כ”ג עמוד ב’(.

סגולת נר חנוכה וכל נר מצוה הוא, שמתקבלות 
התפילות שמתפללים על יד הנרות כאשר הנרות 

דולקים. )ספר יסוד יוסף(.

ולילה  לילה  כל השנה שכל  לשמירה  סגולה 
כשידליק הנרות יאמר שבעה פעמים פסוק 
"ויהי נועם" עם פרק "יושב בסתר עליון". מועד 
לכל חי )סימן כ"ז אות י"ג( ובן איש חי )פרשת 

וישב הלכות חנוכה אות כ"ג(.

בשלהבת

מצוה להסתכל בנרות החנוכה. 
)שו"ת שב יעקב אורח חיים סימן כ"ב(. 

וע"י הסתכלות בנר חנוכה מקדשים את 
העיניים וסגולה לתקן עוון הסתכלויות אסורות. 

שפתי צדיק )עניני חנוכה(. 

סגולה לרפואת ולבריאות העיניים יסתכל על שלהבות 
נרות חנוכה. )רפאל המלאך אות ע' ערך עיניים השמיני, 

עמ' 74(.

על ידי הסתכלות בנרות החנוכה מתחזקים לבטוח 
בה'. ספר הגיון לבי )על שער הכוונות דרוש חנוכה עמ' 
כ"ג(. וזוכה לזיכרון בתורה. )חתם סופר – תורת משה מקץ 
דף קע”ט עמוד ב’(. וניצול ממלאך המוות. )ספר נחלת יעקב 

)עמוד רכ”ז אות  מא(.

בשמן

השמן שנשאר מהנרות הוא סגולה כללית לרפואה. 
ויש אומרים שסגולה לרפאות את מחלת השושנה על ידי 
מריחה במקום הפצוע. )שיח שרפי קודש – חנוכה אות ל”ו(.

סגולה נגד פחד למרוח על המצח מהשמן שנשאר 
מהנרות. אוסרי לגפן )חלק י' עמוד שכ"ב(.

כדי שיהיה מותר להשתמש בשמן זה, ראוי לעשות 
תנאי לפני שמשתמשים בשמן, “שהנותר מן השמן 
נוכל להשתמש בו לכל חפצינו” )משנה ברורה סימן תרע”ד 
סעיף קטן י”ח(, ולהלכה נראה שאף אם לא עשה תנאי 

יכול להשתמש בשמן. )על פי הרמ”א בסימן תרע”ד סעיף 
ב’ שנר של רפואה נחשב נר מצוה(.

בפתילות

סגולה לפקידת עקרות - ביום שמיני של חנוכה 
שורפים הפתילות של חנוכה ומדלגין האיש והאשה 
על גבי האש, ויש אומרים שהאיש והאשה יסוכו עצמם 
בשמן זה ביום הראוי לעיבור. ספר נוהג בחכמה )עמ' סא(.

סגולה למציאת זיווג - בליל שמיני של חנוכה בעת 
ששורפים את כל הפתילות יחד יעבור הרווק או הרווקה 
על הפתילות כשהאש כמובן נמוכה שבע פעמים וזו 

סגולה לחתונה במהרה. ספר אביעה סגולות )עמ' 146(.
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יישר-כח על מעשה משובה
האווירה המיוחדת הופרה באחת לקול חבטה עזה.

ילד שובב שלא נזהר עבר במרוצה ליד הרבי וחנוכייתו, והפך את החנוכייה 
על בזיכי הזכוכית שהתנפצו והשמן שניגר לכל עבר...

יהודי קדוש ומיוחד היה הרה"ק רבי יוחנן מטאלנא. ענו 
שבענווים שכבוד מעולם לא היה בין רשימת שיקוליו 
כאשר לנגד עיניו עמדה טובתו של יהודי, ואפילו יהא 

זה הקטן שבקטנים.

כל ימיו סיפר רבי יוחנן מטאלנא את הסיפור הבא 
בנר ראשון של חנוכה:

מאטיניא,  חיים  רבי  "הרה"ק 
בנו של הרה"ק רבי ברוך הגר 
מוויז'ניץ, דיבר כל ימיו על קושיה 
שמציקה לו: יהודי מתכונן במשך 
כל ימי חייו ואוגר צידה רוחנית 
לנשמתו, העולם הזה הוא זמני 
וחולף, ואילו עולם הנשמות הוא 

נצחי ותמידי. 

"יוצא אם כן, שרגע המעבר 
בין העולם הזה לעולם הבא, 
רגע פטירתו של היהודי, הינו 
רגע שמתכוננים אליו כל החיים. 

"בכל חג ומועד אנו מברכים 
ברכת 'שהחיינו' על התחדשות 
עם  שהגיעו  והמצוות  הזמן 
המועד. אמנם ברגע פטירתו של 
האדם מן העולם קשה להגדיר 

את המצב כ'תחייה', בעת שיהודי 
'נפטר' מן העולם. אולם על זמן כה נשגב היה מן 

הראוי לברך ברכת "שהחיינו", שכן חיכינו לכך משך 
כל החיים. כך הקשה הרבי מאטיניא.

"קושיה זו נותרה ללא מענה עד לליל הדלקת נר 
חנוכה הראשון באחת השנים. סיים הרבי מאטיניא 
להדליק את נרות החנוכה לאחר ברכת 'שהחיינו', 

ונסתלק במפתיע לבית-עולמו...

"או אז הבינו מקורביו שברוח קדשו צפה את העתיד 
ורמז להם על כך והם לא השכילו להבין זאת". עד 
כאן סיפר הרה"ק רבי יוחנן מטאלנא מדי שנה בנר 

ראשון של חנוכה.

מיד לאחר הדלקת נר חנוכה בלילה הראשון בשנת 
תשנ"ט, נסתלק גם רבי יוחנן מטאלנא לחיי עולם הבא, 
כאשר הוא זוכה לברך ברכת 'שהחיינו' על הדלקת 
נרות החנוכה. בכך הבינו חסידיו את פשרו של הסיפור 

שנהג לספר בכל שנה. 

* * *

פתחנו את הסיפור בתיאור ענוותנותו של רבי יוחנן, 
שראה עצמו שפל וקטן מכל בני האדם בסביבתו, 

למרות היותו ענק בתורה וגדול במעשים טובים.

סיפור מיוחד הממחיש נקודה זו, אירע באחת השנים:

בית מדרשו של הצדיק מטאלנא 
המה אדם. המוני חסידיו ביקשו 
לחזות בהדלקת נרות החנוכה 
של הרבי הנערץ. מעמד רווי הוד 
ורטט של קדושה שממנו שאבו 
חיזוק ביראת שמים וברוחניות.

הרבי עמד בעיניים עצומות 
טרם  החנוכה,  מנורת  ליד 
שקועים  שרעפיו  ההדלקה. 
אי-שם בעולמות עליונים, והוא 
עסוק בתיקונים טמירים שאין 

לנו שמץ מושג בהם.

סוף סוף בירך הרבי את ברכות 
האש  את  והעלה  ההדלקה 
בנרות. כעת אמרו הקהל יחד 
עם הצדיק את מזמורי התהילים 
ישראל  בקהילות  הנאמרים 

לאחר הדלקת נרות החנוכה.

האווירה המיוחדת הופרה באחת לקול חבטה 
עזה.

ילד שובב שלא נזהר עבר במרוצה ליד הרבי וחנוכייתו, 
והפך את החנוכייה על בזיכי הזכוכית שהתנפצו והשמן 

שניגר לכל עבר...

אם ציפינו שהרבי יכעס על כך שהילד 'הרס לו את 
המצווה', הרי שטעינו. 

בחיבה חייך הרבי לילד הנבוך והמבוהל ואמר לו לא 
פחות ולא יותר: "יישר כוח!"

הצדיק אף הסביר לילד בשל מה הוא מודה לו על 
מעשה המשובה: "בהלכה נפסק שאדם שהדליק נרות 
חנוכה, ומסיבה כלשהי שאינה תלויה באשמתו כבו 
הנרות, אינו זקוק להדליקם שוב. 'כבתה, אין זקוק 
לה'. עד עתה לא זכיתי לקיים הלכה זו בפועל, ורק 

בזכותך התאפשר לי הדבר"...

לראות את הזריחה בשמונה בערב

ועם האור הזה אפשר לעבור כל משבר בחיים! 
דוגמה נוראה וקיצונית לדבר הזה קיבלתי לאחרונה 

באירוע קשה מאוד.

הלכתי לניחום אבלים. חבר שלי, בעל תשובה ותיק 
מצפון הארץ – הבן שלו לא עלינו שם קץ לחייו.

שלא נדע מצרות, כמה קשה לאבד בן, וכל שכן 
בנסיבות כאלה, ואני הגעתי לנחם את המשפחה 

המרוסקת.

כל אחד יכול להבין איזו אווירה יש במקום כזה. כל 
המעגלים במשפחה שגדלו ביחד עם הבחור וליוו 
אותו לאורך השנים – לא היה בהם כוח לעכל את 
האסון; וגם כל החברים של הנפטר שהם חבר'ה 
צעירים שברגע אחד נוחתת עליהם כזאת טרגדיה 
– היו המומים ומזועזעים עד עמקי נשמתם. מה 

אפשר להגיד במצב כזה?

אבל אני ידעתי מה הדבר היחיד שחיזק אותי 
בכל הניסיונות הקשים שעברתי ומה הדבר היחיד 
שיכול לחזק את המשפחה. חזרתי בתמימות על 

דיבורי האמונה שכתבתי בחוברת "שמחת חיים".

מה אומר לכם? זה היה כמו לראות את הזריחה, 
איך שלאט לאט החושך נעלם ומאיר היום – ממש כך 
ראו את החושך נעלם מפני האנשים והם מתמלאים 
בעידוד ותקווה ובנחמה, הם מקבלים את האור 
והכוחות להתמודד עם המציאות הבלתי אפשרית. 

גולל חושך מפני אור!

הפכת מספדי למחול לי

לסיום סיפרתי להם סיפור שהיה כל כך מתאים 
לאותו מעמד. את הסיפור הזה כתבתי בספר "בגן 
האמונה", שתלמידי הבעל שם טוב הקדוש הלכו 
לנחם חבר שלהם, ודיברו דיבורי אמונה וכל כך 
התחזקו עד שקמו לרקוד מרוב שמחה. וזה מה 

שהיה גם שם.

בשלב מסוים ההורים והאחים עם כל הקרובים 
והחברים ישבו ושרו איתי את המילים: "ה' יתברך 
תמיד אוהב אותי ותמיד יהיה לי רק טוב ויהיה לי עוד 
יותר טוב ועוד יותר טוב", וקמנו לרקוד ולהודות לה' 

על האהבה העצומה שהוא אוהב אותנו.

והדבר שעורר אותי יותר מכל באותו ערב קשה 
היה שכל החברים אמרו לי: "אם החבר שלנו המנוח 
היה שומע את הדיבורים האלה, הוא בוודאי לא היה 
עושה מה שעשה, הוא היה היום חי ורוקד איתנו 

וגם מחיה ומשמח אחרים".

"חושך על פני תהום" – זו מלכות יוון.

כל חושך שמחשיך לאדם את החיים, זה רק כאשר 
האמונה כבויה וחלשה, והתרופה והפתרון היחיד 
הוא להאיר את המאור שבתורה, להאיר את אור 
האמונה, להאיר את האהבה שה' אוהב אותנו תמיד 
ובכל מצב, ואז זורחת שמש צדקה ומרפא בכנפיה, 
וכל הדינים מתמתקים, ונסו הצללים, ועלינו יזרח 

אור ה' וכבודו עלינו ייראה, במהרה בימינו אמן.

מאמר ראש הישיבה
-המשך- סיפור לשולחן שבת

בברכת שבת שלום ומבורך
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רבי אברהם נולד בשנת תר"ט, 4 שנים אחרי פטירת 
מוהרנ"ת, לאביו רבי נחמן מטולטשין, שהיה אחד מגדולי 

חסיד ברסלב בדורו.

ר' אברהם ב"ר נחמן, בהתמסרותו המוחלטת לעבודת 
השי"ת, בעומק בינתו, בכוח אמונתו הנדירה ברבנו 
נחמן  ומוהרנ"ת ז"ל, בלט כבר אז, באותו דור דעה כזה 

שבאומן, בין צדיקים מופלגים חסידים וקדושי עליון.

עשרות שנים היה מתבודד ביערות משבת לשבת 
ועמל בתורה ובעבודה. "עשרות שנים,היה אברהם שלי 
נוטל עמו מדי מוצאי שבת שק מלא חתיכות לחם, 
והולך לו עד לשבת הבאה" – כך העידה עליו אחותו, 

שאף היא אישה גדולה וצדקנית היתה.

ובצדק אמרו עליו גדולי אנ"ש ע"ה שהכירוהו, שאף 
אילו היה בימי רבינו הקדוש, היה בגדר חידוש מופלג.

היה גאון עצום בנגלה ונסתר וקירב עשרות אנשים 
לדעת רביה"ק, על גאונותו העצומה, העיד רבי שמע'לה 
זליכובר )ר"מ בישיבת חכמי לובלין( באמרו כי רבי 
אברהם בקי נפלא בתורת הנגלה והנסתר גם יחד. 
כמו כן גם האדמו"ר מראדז'ין, שעל גאונותו העצומה 
אין חולק, אהב להשתעשע עימו בדברי תורה, בהכירו 

את גאונותו.

בשנת תרנ"ד, עלה רבי אברהם לארץ ישראל - לאחר 
שנתן גט פיטורין לאשתו שלא הסכימה לעלות עימו - 
והתיישב בירושלים, בה גר במשך כ-20 שנה, כאשר 

מדי שנה הוא נוסע לאומן לראש השנה.

נסיעתו האחרונה הייתה בחודש אב של שנת תרע"ד, 
אלא שאז שוב לא יכול היה לשוב לארץ, עקב פרוץ 

מלחמת העולם. הוא נשאר באומן, מתבודד ומקרב 
עוד ועוד אנשים לדרך רביה"ק. מוסר עוד ועוד שיחות, 

מחזק עוד ועוד לבבות לעבודת הבורא. 

נחמן  רבי  אביו,  העיד  ופרישותו  קדושתו  על 
טולטשינער, שאמר לו: "ר' אברהם, חוץ לארץ אינה 
סובלת את פרישותך. ברח לך לארץ ישראל."  רבי 
אברהם ניצל את כשרונו הברוך בכתיבה על מנת 
להנחיל את תורת ברסלב לדורות הבאים. הוא, היה 
אמון על דיוק במסורת, על העברת כל שיחה תוך שימת 
לב ודגש על איך היא נאמרה, משראה רבי אברהם 
שבמשך השנים פוחת הדיוק בשיחות - שהוא הוא 
עיקרן - נטל על עצמו לבררן ולהעלותם על הספר. 

זצ"ל,  מראדזין  הרבי  אצל  היה  אחרת,  בפעם 
והשתעשע עמו בתורה וחסידות. בראות הרבי את 
גדולתו, ציווה לאנשיו להכין עבורו חליפת משי, כלאחד 
מן המפורסמים.. מיד כשנודע הדבר לר' אברהם, נעלם 

מהמקום כלא היה - כל כך ברח מפני הכבוד !

בראש השנה תרע"ח, נפל רבי אברהם למשכב ממנו 
לא קם עוד. מיום ליום גברה חולשתו, עד לימי חנוכה 

ובכ"ט כסליו תרעח, יצאה נשמתו בקדושה. 

רבי אברהם נטמן בבית החיים החדש בעיר אומן, 
ועל מצבתו, אז, נרשם רק פ"נ ר' אברהם בר נחמן 

הלוי חזן מארץ ישראל.. 

רבי אברהם הנחיל את דרכו שהמשיך מאביו עד רבינו 
הקדוש לתלמידיו הבאים אחריו ביניהם  רבי לוי יצחק 
בנדר זצ"ל, ורבי לוי יצחק הנחיל זאת לתלמידיו הבאים 
אחריו עד יומנו אנו. זכרו לא יסוף מזרעינו וזכותו יגן 

עלינו ועל כל ישראל אמן. 

לאורם נלך
הילולא דצדיקיא

ר' אברהם ב"ר נחמן 
מטולטשין זצ"ל 
כט כסלו
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עניין של החלטה

כמו בכל דבר בחיים

אם החלטת להכניס שבת מוקדם ב- 100% זה יקרה, החלטה 
טובה היא החלטה בלי פשרות, במקום לומר- "אני רוצה לנסות 
להכניס היום שבת מוקדם" עדיף לקבוע עובדה, לעצמנו, בלי שוטרים 

ושומרים- "היום אני מכניסה שבת 20 דקות לפני הזמן!" אם 
אתם חזקים בהחלטה לקבל שבת מוקדם ולקיים מצוות 

תוספת שבת כראוי במנוחת הנפש וברצון אך אינכם 
יודעים 'איך עושים את זה', לפניכם מס' טיפים 
שהוכיחו את עצמם: )יישר כח ל- מ.צ. על התוכן(

ככלל, בהיווצר מצבי לחץ, הפיתרון המציל הוא 
רשימה. )טיפ זהב א'( חלק גדול מהבלבול וחוסר יישוב 

הדעת נגרם מעצם הידיעה שישנן עוד הרבה מטלות 
ש'נדחסות' אחת לתוך השניה וגורמות לבלבול, ריצות מיותרות 

הלוך ושוב, חוסר מנוחת הנפש, ובעיקר המון ''מריחת'' זמן.                                                                                                  
אל תתביישו להיות ''ראש קטן'' ולהכין 'רשימת יום שישי' שתכלול 
כל פרט מהמשימות הדרושות בביתכם, ותהיה תלויה על הקיר )כדי 
שלא יצטרכו לחפש גם אותה...(, השתמשו בעט וציינו V ליד כל 
משימה שבוצעה. הנסיון מוכיח שבצורה כזו מסיימים את ההכנות 

בהקדם ובצורה שפויה.                            

ההגיון בדבר הוא, שבזמן הכנת הרשימה עדיין לא צצים כל מיני 
''ג'וקים" בראש וזוכרים רק את הדברים הרציניים והעיקריים, ובשעת 
העבודה בפועל כשנצמדים לרשימה בדביקות בלי לסטות לשינויים, 

אזי כשמתקרבת שבת רואים שבעצם כל הדברים העיקריים מוכנים, 
ועל דברים שוליים קל לוותר, וגם כשכל שאר המטלות 'יצוצו' 
באמצע יום ו', הרשימה תזכיר לכם שהן בעצם לא דחופות 
לשבת, ובכך תוכלו 'לשלוט במצב' ולדחותם בלב שקט 

לאחרי שבת.

טיפ זהב ב':

לימוד ההלכה

כידוע מר"י סלנטר זצ"ל שהתרופה לכל רפיון 
במצווה הוא ללמוד את הלכותיה ועי"ז מקבלים 

תוספת כוחות לשמור אותה וניצלים משליטת 
לגבי  גם  נכון  הדבר  בעינינה.  היצר 

המצווה של תוספת שבת, על כן כדאי 
ללמוד אפילו פעם אחת את פרטי הדין 

שמקורו בגמ' יומא פא: ובשו"ע או"ח סימן 
רס'א סעיף ט' ומשנה ברורה סעיף יט' ובביאור 

הלכה.  -תודה לשולח האנונימי-

טיפ זהב:
ככלל, 

בהיווצר 
מצבי לחץ, 
הפיתרון 

המציל הוא 
רשימה.
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זאת חנוכה

מתבטאת  החנוכה  ימי  סגולת 
במיוחד ביום האחרון, ומשום כך 
נתרבו המנהגים והרמזים הקשורים 

אליו.

יש נוהגים ביום זה 
קצת  להרבות 

ה  ד ו ע ס ב
ת  ו ר י ש ב ו
 , ת ו ח ב ש ת ו

ומקורו על פי 
המדרש  דברי 

)שה"ש א ט( "שעושין 
סעודה לגמרה של תורה" 

)עיין רמ"א סי' תרס"ט ומשנה 
ברורה סק"ו(, והוא הדין לגמרה של 
מצוה. לכן, גדולי החסידות ערכו בו 
את שולחנם הקדוש ברוב עם מתוך 

שירים ותשבחות

בעל בני יששכר )כסלו מאמר ב'( 
כותב: "בחנוכה יש מקום לעורר 
פקודת עקרים ועקרות כעין ראש 

השנה

כמו כן יום זה הוא עת רצון לקבלת 
תפילותינו לפרנסה בכבוד. כן כותב 
מדזיקוב  נועם'  'אמרי  בעל 
"ידוע מה  )חנוכה ח"א(: 
אומרים  שהצדיקים 
מוכשר  עת  אשר 
להמשיך פרנסה 
לישראל  טובה 
הוא 'זאת חנוכה', 
ני  בשמי כן  וכמו 
של  עצרת שהוא שמיני 
חג, מברכים הגשם הרומז על 
גשמיות ופרנסה, כי 'זאת חנוכה' 
)שהוא גם יום שמיני( הוא במלכות".

לסיכום: הכלל הגדול בסגולת 
'זאת חנוכה' יוצא מדברי רבי ישראל 
מרוז'ין )נר ישראל ח"ב עמ' יח(: "מה 
שצדיקים יכולים לפעול מה' יתברך 
בראש השנה ויום הכיפורים, יכול כל 

יהודי לפעול בזאת חנוכה".

סגולה לישראל

הרב נתן 
ארוש

בסגולה 
שבועית

מדור חדש

הארמון לבבא סאלי

בפרשה שלנו אנחנו רואים איך כל החיים של יוסף הצדיק מתחילים 
להשתנות לטובה מהקצה אל הקצה. השם יתברך מסבב הסיבות, 
גורם לפרעה לחלום חלום שיעשה לו רושם חזק מאוד וכך צומחת 
הישועה של יוסף הצדיק. התורה מרחיבה מעט בתיאור חלומו של 
פרעה. פרעה חולם שהוא עומר על יאור. בתחילה הוא חולם שישנן 
שבע פרות בריאות וגדולות שרועות באחו, ומיד אח"כ באות פרות 
רזות ורעות ואוכלות את הפרות הטובות והיפות. ובפעם השנייה 
חולם פרעה כיוצא בזה על שבע שיבולים רעות שאוכלות את 

השיבולים היפות.

כתוב בתורה: "וַיְהִי בַבּקֶֹר וַתִּפָּעֶם רוּחוֹ וַיִּשְׁלַח וַיִּקְרָא אֶת כָּל חַרְטֻמֵּי 
מִצְרַיִם וְאֶת כָּל חֲכָמֶיהָ וַיְסַפֵּר פַּרְעֹה לָהֶם אֶת חֲלֹמוֹ וְאֵין פּוֹתֵר 

אוֹתָם לְפַרְעהֹ".

פרעה קם בבהלה, בחוסר שקט, החלום לא עוזב אותו הוא חייב 
לדעת מהו פתרונו של החלום. השם יתברך גרם לו להרגשות חזקות 
אלו כדי להושיע את יוסף, שאם לא כך פרעה יכול היה לומר 'חלומות 

שווא ידברו' – זה רק חלום מה יש לי להתייחס אליו.

ובוודאי, כל דבר שכתוב בתורה הקדושה, נכתב בדקדוק רב ויש 
בכל דבר ללמוד ממנו דברים נפלאים.

רבי נתן מלמד אותנו יסודות חשובים מחלום פרעה. הפרות הטובות 
מסמלות את העשירות של האדם, את השמחה בחלקו, ואילו הפרות 
הרעות המסמלות את הרעב כידוע, הן הבחינה של חוסר, שאדם 
רוצה עוד ועוד ולא מסתפק אף פעם במה שיש לו, דבר הגורם לו 
לרדוף אחר העולם הזה במרוצה כל שנות חייו, ואינו מסתכל על 

חלקו ושמח בו, ועל ידי כך הוא מלא דאגות ורדיפות אחר הממון 
וההשתדלות כל ימיו ה' ישמור. אך התיקון לזה הוא על ידי יוסף 
הצדיק כפי שאנחנו רואים בפרשה, שיוסף הצדיק יעץ והכווין את 
מצרים כיצד לשמור על השפע, כי יוסף הוא המשביר לכל עם הארץ.

ומסביר ר' נתן, שהעצה להינצל מהרדיפה אחר הממון והפרנסה 
בצורה לא בריאה, זה אך ורק ע"י שמתקרבים לצדיקים מכיוון 
שלצדיקים יש קרבה מיוחדת להשם יתברך והם יודעים מהו הטוב 
האמיתי, ולכן הם מסתפקים במועט, באופן שאת כל ימיהם מבלים 
בתורה ויראת שמיים ותמיד שמחים בחלקם כאילו היו עשירים 
גדולים. מסופר על הבבא סאלי שבקושי היה מכניס דבר מאכל 
לפיו, ותמיד היה מתחמק כשהיו שואלים אותו למה אינו אוכל. 
וסיפר נכדו האמדו"ר רבי דוד אבוחצירא שליט"א "לא הרבה זמן 
לפני שהבבא סאלי נפטר, באו קרוביו לספר שבנו לו בית חדש, 
מפואר ומרווח. והחלו לתאר לו את מספר החדשים וגודל הבית..." 
והבבא סאלי במקום לשמוח הגיב כך "אני צריך ארמון? אני כמעט 
בן מאה שנים, ולא זמן רב פה בעולם הזה, ומה אכפת לי אם אני 
גר בדירה פשוטה או בארמון? אני לא צריך ארמון כאן, אלא שם – 
בעולם הבא. כל חיי אני מעביר על הספה, מתפלל ולומד, מקבל 
קהל ואוכל. ומה אכפת לי היכן יניחו את ספתי, אם בבית זה או 

באחר או אפילו ברחוב."

כל הזמן דברים מתחדשים בעולם, הכל משתדרג, הכל נעשה 
בשביל הבחירה, מי שנסחף אחר העולם הזה ותמיד רוצה ורוצה 
יקשה עליו מאוד לעבוד את השם. ולכן צריכים אנו להתפלל להשם 

שנשמח תמיד בחלקנו ונתרכז בשליחות שלנו בעולם אמן.

ביננו
מבחוץ להשיב אל הלב

הרב ישראל אלקיים
מהמרצים הבכירים
של "חוט של חסד"

ניתן להזמין 
שיעור באזור 

מגוריכם:
02-5308000
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al5308000@gmail.com :פתרונות יש לשלוח עד יום שני למייל
או לפקס: 02-5812252 | יש לציין שם מלא, כתובת מלאה וטלפון

זוכה פרשת ויצא: דוד בר שלום, ביתר עילית.

רוצה לזכות בפרס? שלח לנו סיפור תודה
בעל תוכן ייחודי ותזכה בפרס ללא הגרלה
al5308000@gmail.com | 02-5812252

ילדים מספרים

ילדון חידודוןתודה

al5308000@gmail.com | 02-5812252

מלך התודות

לפני שאפתח בסיפור התודה שלי רציתי לספר 
לכם על המנהג שלנו בבית של 'מלך התודות'.

מידי חודש בחודשו אנחנו מתאספים כולם בבית 
ועושים משחק הנקרא 'מלך התודות'.

כל אחד אומר תודה בתורו ובסוף 
הסבב רואים מי אמר הכי הרבה 
תודות והוא מקבל פרס נחמד 

מההורים.

כעת אפתח בסיפור התודה 
שלי.

ביום מן הימים בבית הספר, 
שיחקתי להנאתי שלפתע הציקו 
לי מאוד העגילים, הסרתי אותם 
בתיק  אותם  ושמתי  מאוזניי 

והמשכתי במשחק.

רציתי  הבייתה  כשחזרתי 
להחזיר את העגילים למקומם, 

פתחתי את התיק וחיפשתי אותם אך העגילים 
אינם, כאילו לא שמתי אותם.

חיפשתי בכל התאים בתיק ולא מצאתי, החלטתי 
לעזוב את העניין ולהתמקד בדברים אחרים.

אך לא הצלחתי לנוח במחשבה לרגע שנאבד 

לי זוג העגילים היקר.

גמרתי בדעתי לעצור הכל, לשבת בצד ופשוט 
לומר תודה לה'.

תודה לה' שיש לי זוג עגילים, תודה רבה לה' 
שנתן לנו את התודה ואנחנו לא 
צריכים להתמודד לבד, תודה 
שעל ידי התודה אפשר לפעול 
שלנו  שבבית  תודה  ישועות, 
תודה  לומר  אותנו  מחנכים 
משחקים  לנו  עושים  ואפילו 

כדי לעודד אותנו לומר תודה.

הוספתי עוד ועוד תודות, על 
המשפחה, על הבית שיש לי 
חברות וכך גם צברתי עוד תודות 

ל'מלך התודות'.

המשכתי בעיסוקי ופניתי להכין 
את שיעורי הבית, פתחתי את 
התיק, ועשיתי עוד חיפוש קטן ו... ואו, מצאתי 
את העגילים בתיק, למרות שחיפשתי ממש קודם 

לכן ורוקנתי את תכולת התיק.

אמרתי תודה ומצאתי את העגילים.

 והוספתי תודות למלך התודות...

היכן בפרשתינו קורות
שאינן עשויות מעץ

או מחומר אחר?
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בית ושמו בית ספר פרק טז' 

בעקבות המאמר של שבוע שעבר, קיבלתי עשרות 
שיחות טלפון. היו שיחות של הורים מבוהלים לילדים 
מתקשים בגיל הרך. שמחתי שהמסר שלי עבר, ומקווה 
בע"ה שיתחילו לבצע תהליך עבודה עם הילד. היו גם 
שלקחו את הנושא ברצינות וקבעו איתי תהליך אצלי 
בקליניקה. והיו גם שיחות של הורים לילדים נושרים, 
שאמרו לי: "אנחנו מרגישים שכתבת את מה שהיה 
עם הילד שלנו". כן, בשבוע שעבר סיפרתי על יוסי. 
סיפרתי מה עבר עליו במהלך 5 שנים. מקשיים קטנים 
בכיתה ב' בבית הספר ועד לנשירתו. יוסי הוא דוגמא 

למאות ילדים, שברגעים אלו ממש לומדים בבית 
הספר עוד משהו. הם לומדים, שהמקום הזה 

שאמור לגרום להם להצלחה, משום מה 
פועל את ההיפך.

לא בגלל, אלא למרות

בפרקים הקודמים הבנו, 
שהדרך של הנער הנושר 
עברה ואפילו הייתי אומר 

"התגבשה" בבית הספר.  אני 
לא אומר שבית הספר הוא "גורם 

הנשירה", לנשירה, גורמים רבים. 
אך אפשר לומר בוודאות ואני מדייק 

מאוד בלשוני: "בית הספר, היה הקרקע 
הפורייה להתדרדרותו". ולא רק בגלל בית 

הספר, אלא לעיתים למרות בית הספר. כמו כל הילדים, 
גם הילד הנושר למד ועבר דרך כל כיתות היסוד, הוא 
השתתף בכל השיעורים, ואפילו לפעמים הצטיין בחלק 
מהמבחנים. אם לא היינו בודקים לעומק, לא תמיד 
היינו מגלים, מה קרה לו ומה היה הקשר בין בית הספר 
לסיבת הנשירה, אולם לאחר שכבר נשר מהמערכת 
וכשבדקנו מה היו הגורמים לירידה הרוחנית והנפשית 
עד הנשירה, אנו מגלים שדווקא המקום שממנו היה 
צריך הילד לשאוב חינוך ודעת, דווקא המקום שהיה 
צריך לגרום לילד עליה לימודית ורוחנית, שהוא "בית 

הספר" דווקא שם התחילה התדרדרותו.

שמור על קשר! 

הורים יקרים! זה לא סוד, שילד חריג מתקשה מאוד 
להסתדר בכיתה ובחברת ילדים רגילים. גם אם הם לא 

משדרים לו את זה, הוא מרגיש את זה לבד. 

אנחנו צריכים להבין טוב טוב! שאפילו אם הילד ילמד 
בכיתה הכי מוצלחת- הוא עדיין לא גדל לבד והוא 
תמיד צריך בדיקה, תמיכה ועזרה. לאורך כל שנות 
הלימוד של הילד, אנחנו צריכים לעקוב, לבדוק, לשאול 
ולהתייעץ. הורים ששולחים את הילד לבית הספר הכי 
טוב ולא באים או מתקשרים לבית הספר מידי פעם, 
שיסלחו לי, אבל הם לא הורים אחראיים. עלינו לדעת, 
שפעמים רבות יש לילד שלנו בכיתה התמודדויות 
קשות מאוד- בלימודים או בחברה ולפעמים מחוסר 
הבנה או הדרכה, בעיות או טעויות קטנות יכולים לגרור 
אותו לפי שחת. כשאנו באים לבדוק ולראות מה קורה 
עם הילד, אנחנו בולמים הרבה מהבעיות.  מצד אחד, 
אנחנו משוחחים עם המורים וכך שומעים במה 
הילד מתקשה ויכולים לעזור לו בזמן. ומצד 
שני, הילד רואה שאנחנו דואגים לו וגם 
רואים את מעשיו וזה מדרבן אותו 
להתאמץ ולהשתדל יותר. אם 
אנחנו גם תומכים, מעודדים 
ומתפללים, זה ממש ראוי 

לשבח!

אנחנו יכולים להציל את 

הילד

הורים יקרים! אם נשכיל בע"ה להבין, 
שכאשר אנו חושדים שיש לילד שלנו בעיה 
ובמיוחד אם המורה מביא לתשומת ליבנו, שיש 
משהו- עלינו לשמוח, אנחנו יכולים להציל את הילד. 
למה צריך להיזכר מאוחר??? ואחר כך לריב מי היה 
גורם לנשירה של הילד, ההורים שלא היו בכיתה או 
המורה וההנהלה שלא היו אכפתיים. עלינו להראות 
נוכחות לפחות פעם בשבועיים ולבדוק מה קורה עם 
הילד. בכל מקרה, על מי חובת האחריות? "חובת הדיווח 
על הבעיה- היא של המחנך וההנהלה. חובת הטיפול 
והמעקב ליישום ההחלטות של הגורם המקצועי- היא 
על ההורים!" כמובן שכשההנהלה רואה שההורים רוצים 
לעזור לילד אז גם היא נרתמת. אך בפירוש ההנהלה 

לא תוכל להוות תחליף להורים.

אם את מבינה אז תסתדרי

גם אמא של יוסי לא האמינה שהילד שלה, יהיה 
בגיל 14 ילד בטלן שלא עושה כלום. מסרב ללמוד, 
יושב בבטלה על החומה מול הפיצה עד 2 בלילה וישן 

למחרת עד הצהריים. אבל כשהמורה של יוסי שוחח 
עם האימא בכיתה א' היא ענתה לו: "בסדר, אבל הילד 
עוד קטן, אם קשה לו אז אולי המורה ייתן לו פחות 
לכתוב, אולי נבין את הילד ולא נעמיס עליו? ואולי... 
ואולי..." לאמא של יוסי היו אז הרבה הסברים והרבה 
"אולי..." אבל באותה תקופה כשדיברו איתה ועוד יכלו 

לעזור לו, היא הייתה בעולם משלה.

"מה הרב הזה רוצה מהחיים של יוסי שלי, אז מה 
אם הוא לא כותב, הרי בסך הכול הוא בכיתה א'" היא 
הייתה מסננת בשקט. אבל מאז יוסי גדל והיום היא 
מתחרטת. מה בסך הכול אמרו לה שיוסי מתקשה 
בכתיבה, והוא לא היה "סתם" מתקשה, השרירים שלו 
היו חלשים והוא באמת היה מתקשה בכתיבה. ביקשו 
ממנה לגשת לקופת חולים, אבחון וטיפול של מרפאה 
בעיסוק וקצת לשבת עם הילד אחר הצהריים. אבל 
אמא של יוסי, מבינה יותר טוב!!! ממש חבל, לא???

מה בהמשך?

"ילד  נגדיר בע"ה מה נקרא  במאמרים הבאים, 
מתקשה" כיצד נוכל לבדוק אם הילד שלנו אכן מתקשה 
ומה עלינו לעשות.  אתם מעוניינים לעשות אבחון וטיפול 
פרטני, תתקשרו אלי, נקבע פגישה 0548-434-435

בל נשכח, שילד עם בעיה קטנה, כשהיא לא בטיפול, 
היא ח"ו "פצצה מתקתקת". כל בעיה היא חור קטן 
בסכר, שרק עלול ח"ו לגדול עם הזמן.עדיף כמה שיותר 
מהר לסתום אותו. וגם אם יש לנו רק ספק, "עדיף 
סנטימטר של מניעה מקילומטר של טיפול" בהצלחה.

הרב אבוחצירא- יועץ, מאבחן ומטפל
לייעוץ טלפוני ללא תשלום
בימים ג' - ד' משעה 10-8 בערב
נייד: 054-8434435

חינוך באהבה
הרב יצחק אבוחצירא 

העלון מוקדש לע"נ

דורית בת תרצה

חיים בן מזל

להקדשת העלון: 02-5308000

טיפש מטייל ברחוב עם חצי מטריה. שואל 
אותו עובר אורח: "מדוע אתה הולך עם חצי 
מטריה?" עונה האיש: "אמרו בחדשות שיהיה 

מעונן חלקית..."

בדיחות הדעת
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